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رئیس اداره میراث فرهنگی استان:
2 خانه تاریخی کرمانشاه مرکز پذیرایی 

اقامتی می شوند 

رئیس سازمان حمل و نقل ریلی شهرداری کرمانشاه خبر داد؛

آغاز عایق بندی »ایزوبام« عرشه قطار شهری
 کرمانشاه

گیر ترین کردی جنوبی و لهجه کرمانشاهی فرا
 پایگاه زبانی استان 

شهردار  شهردار  
پیگیر اجرای پروژه پیگیر اجرای پروژه 

قطارشهری استقطارشهری است

استاندار کرمانشاه:استاندار کرمانشاه:
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معاون استاندار کرمانشاه خبر داد:

تحقق 70 درصدی ایجاد شغل در سال 1401
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اولین جلسه کمیسیون 
محیط زیست و خدمات 

شهری شهرداری کرمانشاه 
برگزار شد

شهردار کرمانشاه خبر داد:

برگزاری پیگیری پروژه های در دست اجرا مناطق
 مدیرکل مهندسی و اجرای ترافیک شهرداری کرمانشاه:

کم عرض بودن خیابان های کرمانشاه عامل اصلی ترافیک است

شهردار کرمانشاه با اشاره به حضور در مساجد سطح شهر و گفتگوی رو در رو با 
ــورات مناطق برگزار  مــردم، گفت: جلسات پیگیری پــروژه هــای در دست اجــرا و ام

می شود.
شهردار  نـــوروزی  نــادر  دکتر  کرمانشاه،  شــهــرداری  اطلاع رسانی  مرکز  ــزارش  گ به 

کلانشهر کرمانشاه در حاشیه برنامه حضور در یکی از مساجد منطقه ۳ شهرداری 
کرمانشاه اظهار داشت: جلسات پیگیری امورات و پروژه های در دست اجرای 
و  امــورات  به پیگیری جزئی  اســت. وی  برگزاری  برنامه منظم در حال  با  مناطق 
مشکلات سطح مناطق در این جلسات اشاره کرد. شهردار کلانشهر کرمانشاه 
تصریح کرد: در برنامه ریزی صورت گرفته، مجموعه معاونین و مدیران شهرداری 
مشکلات  جریان  در  نزدیک  از  مناطق  سطح  مساجد  در  حضور  با  کرمانشاه 
تاثیر خیلی  مــردم  با  رو  در  رو  ادامــه داد: ملاقات  قــرار می گیرند. وی  شهروندان 
مدیریت  مجموعه  کار  دستور  در  که  دارد  شهروندان  مشکلات  حل  در  خوبی 
شهری کرمانشاه قرار گرفته اســت.  دکتر نــوروزی همچنین به استقبال خوب 
آسفالت  اولویت  کرد:  بیان  و  اشــاره  با شهردار  رو  رو در  گفتگوی  از  شهروندان 
معابر سطح منطقه  سه، از مــواردی بود که پس از تاکید شهروندان در جلسه 
ح و در خصوص آن تصمیم گیری شد. وی خاطرنشان کرد: آسفالت  معاونین مطر
معبری که بار ترافیکی را با اتصال به معبر جدید شهید دایی پور کاهش می دهد 
از جمله پروژه هایی بود که در خصوص آن تصمیم گیری شد.شهردار کرمانشاه 
از دیگر  را  فضای سبز و تغییرات و اصلاحات هندسی معابر سطح منطقه سه 

ح شده در جلسه پیگیری امورات منطقه سه دانست. اولویت های مطر

شــهــرداری  تــرافــیــک  ــرای  اجــ و  مهندسی  مــدیــرکــل 
کرمانشاه به تشریح علل ترافیک شهر کرمانشاه و 

راهکارهای شهرداری جهت رفع آن پرداخت.
به گزارش جام جم، علی غلامی، با بیان این که شهر 
معضل  با  کلانشهر  یک  عنوان  به  هم  کرمانشاه 
"ترافیک" مواجه است، گفت: درحال حاضر عمده 
معضل ترافیک را در مسیر میدان آزادی به سمت 

میدان فردوسی شاهد هستیم.
وی افزود: همچنین در برخی ساعات از جمله 18 تا 
تا میدان فاطمی،  کارگر  نیز در مسیرهای تقاطع   20
در شهرک مسکن و نیز در برخی شهرک های دیگر 
معضل  مقطعی  بصورت  مــدارس  تعطیلی  هنگام 

ترافیک را شاهد هستیم.
را  کرمانشاه  شهر  معابر  بــودن  عــرض  کــم  غلامی 
علت اصلی ترافیک عنوان کرد و افزود: خیابان های 
میدان  تا  آزادی  میدان  محدوده  در  ما  پرترافیک 
فردوسی بسیار کم عرض هستند و جوابگوی نیاز 

امروز با حجم بالای خودروها نیستند.
این  هم  خودروها  بالای  تعداد  طرفی  از  افــزود:  وی 
معضل را تشدید کرده و امروزه شاهد هستیم در 
بسیاری خانواده ها دو یا سه و یا به تعداد اعضای 

خانواده خودرو وجود دارد.
خــودروهــای  از  بسیار  استفاده  ایــن  گفت:  غلامی 
استفاده  در  مــا  پایین  فرهنگ  دلیل  بــه  شخصی 
معضل  که  اســت  عمومی  نقل  و  حمل  وسایل  از 

ترافیک را تشدید کرده است.
وی افزود: در حال حاضر در سطح خیابانها عمده 
خودروها بصورت تک سرنشین هستند و همین 
تعداد بالای خودرو در ایجاد معضل ترافیک نقش 
راهکارهای  تشریح  به  ادامه  در  دارد.غلامی  مهمی 
پرداخت  شهر  ترافیک  معضل  رفع  برای  شهرداری 

نــاوگــان  کــوتــاه مــدت تقویت  بــرنــامــه  در  ــزود:  ــ اف و 
حمل و نقل عمومی در دستورکار قرار گرفته که با 
اتوبوس درون  پیگیری های شهرداری 120 دستگاه 
شهری توسط دولت به شهر کرمانشاه اختصاص 
داده شده و در حال  حاضر از این تعداد 20 دستگاه 
به  تدریج  نیزبه  مابقی  و  شده  شهر  وارد  اتوبوس 

ناوگان حمل و نقل شهری اضافه می شود.
شــهــرداری  تــرافــیــک  ــرای  اجــ و  مهندسی  مــدیــرکــل 
ایـــــن، بحث  کـــنـــار  کـــــرد: در  ــح  ــری ــص ت کـــرمـــانـــشـــاه 
نــاوگــان حــمــل و نقل  از  فــرهــنــگــســازی اســتــفــاده 

عمومی را هم در دستور کار قرار داده ایم.
ح زوج  غلامی گفت: از طرفی پلیس راهور اجرای طر
ح  را در دستورکار قرار داده که اجرای این طر و فرد 
در نیمه دوم سال که اوج ترافیک را شاهد هستیم 

یک مُسکن خوب و البته موقت است.
بلندمدت  برنامه  و  بعدی  گام  در  کــرد:  تصریح  وی 
برای رفع معضل ترافیک، شهرداری کرمانشاه بطور 
جد بحث احداث یک رینگ جدید شهری را پیگیری 

می کند که این رینگ جدید شهری از میدان سپاه 
از  شــروع شده به سمت کمربندی غربی مــی رود و 
کــرده و به بلوار  آزادگــان ادامــه پیدا  آنجا به سمت 
بــا رســیــدن به  ــه  ادامــ ــارس مــی رســد و در  فـ خلیج 
شهرک صادقیه راهی بلوار شهید سرابیان می شود 
و در ادامه مسیر به بزرگراه امام خمینی)ره( می رسد.
وی افزود: در کنار احداث این رینگ جدید شهری، 
برنامه  در  ــم  ه را  همسطح  تــقــاطــع هــای  احــــداث 
غیرهمسطح  تقاطع  ســاخــت  اکــنــون  هــم  و  ــم  داریـ
"سپاه" درحال انجام است که اوایل سال آینده به 

بهره برداری می رسد.
تقاطع  دو  ساخت  همچنین  کــرد:  تصریح  غلامی 
میدان آزادگان و دیزل آباد هم در دستور کار بعدی 

قرار دارد.
قطار  اول  فاز  افتتاح  بــرای  پیگیری  از  مسئول  این 
راه  قطعا  افـــزود:  و  داد  خبر  هم  کرمانشاه  شهری 
پـــروژه هــم نقش مــوثــری در کاهش  ایــن  ــدازی  ــ ان

ترافیک شهری خواهد داشت.

کرمانشاه

این مراسم با حضور مدیران شهرداری ۳ آبان در محل مزار شهدا سازمان آرامستانها برگزار شد.
مهندس نامداری ، ضمن گرامیداشت مقام شهیدان عنوان کرد: دشمنان سعی دارند تا فرهنگ 
ایثار و شهادت را در فرهنگ غنی ایرانی از بین ببرند که با وجود این شهیدان ، این امر هیچ زمان محقق 

نخواهد شد.
نامداری در ادامه گفت ؛ این حضور ها و ارج نهادن ها به شهیدان به مصداق فرمایش مقام معظم 
رهبری است که میفرمایند زنده نگه داشتن یاد شهیدان کمتر از شهیدان نیست ، این گونه آئین ها 
باید بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد. در انتهای مراسم نیز شرکت کنندگان با اهدای گل و نثار 

فاتحه یاد و خاطره شهیدان را زنده نگه داشتند.

مراسم غبار روبی مزار شهدا به مناسبت هفته 
بسیج  و به همت بسیج کارکنان شهرداری برگزار شد

حضور هاشم  با  شهری  خدمات  کمیسیون  جلسه  اولین 
درویشی رئیس  کمیسیون محیط زیست و خدمات شهری 
و  مهندس نامداری معاون محترم محیط زیست و خدمات 
شهری در سالن جلسات معاونت محیط زیست و خدمات 
شهری برگذار شد.  در این جلسه معاونان مناطق هشتگانه 

رئیس سازمان های وابسته 
مدیران حوزه معاونت  حضور داشتند .

تصویری گزارش 

بازدید قائم مقام و 
معاون محیط زیست 
از سکوی حمل زباله 
در شهرداری کرمانشاه

کرمانشاه، مربی 
سازنده ندارد!

ویژه
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شهرداری اخبار 



خبر

اجتماعی 2
ــداری  ــان ــت ــادی اس ــص ــت ــور اق ــ مـــعـــاون هــمــاهــنــگــی ام
سال  ابتدای  از  کرمانشاه  استان  گفت:  کرمانشاه 
تاکنون موفق به تحقق بیش از ۷0 درصدی خود در 

تعهدات ایجاد اشتغال شده است.
به گزارش جام جم، بهزاد باباخانی در جلسه کارگروه 
در  داشــت:  اظهار  استان  گــذاری  سرمایه  و  اشتغال 

حالی که استان کرمانشاه دو درصد جمعیت کشور 
بیکاری  خ  نــر کاهش  ــرای  ب استان  در  ما  امــا  دارد  را 
تاکنون  خوشبختانه  که  داشتیم  درصــدی   ۵ تعهد 
۷0 درصد آن محقق شده است.وی بیان داشت: در 
سالجاری باید طبق تعهد ایجاد شده براساس سند 
شغل  هزار   ۴۶ از  بیش  استان  بیکاری  خ  نر کاهش 

یعنی  آن  هــزار   ۳2 از  بیش  تاکنون  کــه  شــود  ایــجــاد 
وی  است.  شده  ایجاد  استان  تعهدات  از  درصد   ۷0
بیکاری  خ  نر کاهش  سند  تدوین  اســاس  بر  گفت: 
استان ایجاد اشتغال از دغدغه های اصلی مدیریت 
زمینه  ایــن  در  باید  همه  و  می باشد  اســتــان  ــد  ارش

تلاش مضاعف داشته باشند.

معاون استاندار کرمانشاه خبر داد:

تحقق 70 درصدی ایجاد 
شغل در سال 1401

وزنامه د  ر کرمانشــاه ضمیمــه رایگان ر

سه شنبه        14  آذر     1401   شماره 6۳74

مرکز  کــرمــانــشــاه  ــی  ــخ ــاری ت ــه  ــان خ  2
پذیرایی اقامتی می شوند  

شهرستان  فرهنگی  مــیــراث  اداره  رئیس  کرمانشاه 
و  کــش  ــده  رن تاریخی  خانه  دو  واگــــذاری  از  کرمانشاه 
صارم الدوله کرمانشاه به بخش خصوصی برای تبدیل 

شدن به مرکز پذیرایی و اقامتی خبر داد.
در  تاریخی  خانه های  تعدد  به  بــااشــاره  خانی  حسین 
شهر کرمانشاه، اظهارکرد: در حال حاضر تنها پنج خانه 
تاریخی سوری، حاج آخوند، فیض مهدوی، صارم الدوله 
تملک  در  بـــاروخ  خواجه  یا  کش  رنــده  و  زرشکیان  یا 
میراث فرهنگی قرار دارد، همچنین دو دانگ از شش 
فرهنگی  میراث  به  متعلق  هم  سیدین  خانه  دانــگ 

است. 
باتوجه به سیاست های وزارت میراث  ادامه داد:  وی 
فرهنگی از چندسال پیش خانه هایی که تحت تملک 
و  احیاء  از طریق صندوق  دارنــد،  قرار  میراث فرهنگی 
سرمایه  به  تاریخی  و  فرهنگی  اماکن  از  بـــرداری  بهره 
گــذاران بخش خصوصی واگــذار می شوند تا عــلاوه بر 
آنها هم کمک  از  مرمت و احیاء، به حفظ و نگهداری 

شده باشد.
در  ــرد:  کـ تصریح  کــرمــانــشــاه  فرهنگی  مــیــراث  رئــیــس 
به  تاکنون خانه ســوری و فیض مهدوی  راســتــا   ایــن 
سوری  خانه  و  واگـــذار  خصوصی  بخش  سرمایه گذار 
تبدیل به مرکز پذیرایی و خانه فیض مهدوی تبدیل 
کرد:  اظهار  وی  اســت.  شده  اقامتی  پذیرایی  مرکز  به 
خانه رنده کش و صارم الدوله هم به بخش خصوصی 
واگذار شده و در مرحله مرمت قرار دارند تا پس از آن 
به بهره برداری برسند. همچنین خانه حاج آخوند نیز 

در مرحله واگذاری به بخش خصوصی است./ایسنا

خبر

ــان یــــــــاری«  ــ ــحـ ــ ــبـ ــ »سـ
نــوجــوان  گــیــر  کشتی 
ــس از  کــرمــانــشــاهــی پ
چــنــد  در  شـــکـــســـت 
تورنمنت ملی و بین المللی از ادامه کار در کشتی کوتاه 
نیامد و با تلاش و پشتکار برای بار دوم به مسابقات 
توانست  و  درخشید  خــوش  این بار  و  رفــت  آسیایی 
مدال طلای مسابقات آسیایی را از آن خود کند. این 
تلاش و پشتکار همچنان ادامه داشت تا جایی که در 
مسابقات قهرمانی جوانان جهان دوباره مدال طلای 
سکوی  بر  و  کــرد  تکرار  را  آسیایی  مسابقات  در  خــود 

نخست جهان ایستاد. 
او بیست سال سن دارد و به واسطه این که پدرش 
سن  از  شــد.   علاقه مند  کشتی  به  بــود  کشتی  مربی 
دوازده سالگی به روی تشک کشتی رفت. چندین بار 
در مسابقات استانی، در رده سنی نوجوانان قهرمان 
شد تا این که برای اولین بار در سن هجده سالگی به 
تیم ملی کشتی دعوت و به عنوان نفر اول برای اعزام 
به مسابقات آسیایی انتخاب شد اما این مسابقات 

به خاطر شیوع ویروس کرونا برگزار نشد و او از حضور 
در اولین تورنمت بین المللی خود باز ماند. مسابقات 
بعدی که او در آن شرکت کرد مسابقه بین المللی جام 
تختی بود؛ این کشتی گیر در مسابقات جام تختی هم 
نتوانست عملکرد خوبی از خود نشان دهد. او پس 
از تلاش های فراوان دوباره فیکس تیم ملی شد و در 
مسابقات قهرمانی جوانان جهان به مصاف حریفان 
خود رفت اما در این مسابقه هم به خاطر کاهش وزن 
و نداشتن تجربه کافی اوت شد. پس از این  سبحان 
یاری ناامید نشد و به تلاش خود  ادامه داد تا موفق 

شد.
بی شک می توان گفت؛ سبحان یاری می تواند یکی از 
کشتی گیران آینده دار این مرزو بوم باشد.  گفتگو با 

این کشتی  گیر پر تلاش را در ادامه بخوانید. 
ــا در  کــســب مـــدال ط ــه ســـراغ  ــه ب ــن ک قــبــل از ای
چرا  بگویید  برویم؛  جهان  قهرمانی  مسابقات 
فاصله  کشتی  از  مدتی  ــرای  ب مسابقات  ایــن  از  قبل 

گرفتید؟
 مدتی بخاطر مشکلات مالی و نداشتن مربی در داخل 

گرفتم چون مجبور بودم  کشتی فاصله  از  کرمانشاه 
همیشه خودم تمرین کنم. دورادور با آقای »احسان 
چون  نبود  همیشه  او  امــا  مــی کــردم  تمرین  امــیــری« 
خارج از کرمانشاه کار می کرد و فقط زمان هایی که به 
کرمانشاه برمی گشت چند جلسه به باشگاه ما می آمد 
و با من تمرین می کرد؛ البته زمانی که به خانه کشتی 
می رفتم »حسن محبی« خیلی به من کمک می کرد ولی 
کسی را نداشتم که همیشه هوایم را داشته باشد. به 
طور کلی از این طرف و آن طرف رفتن خسته شده بودم 

به همین دلیل از کشتی فاصله گرفتم.
میدان  به  گرفتی  تصمیم  دوبـــاره  شد   چطور 

برگردی؟
ــا »داش هــمــا« صــدایــش  م ــه  ک آقــــای حــســن محبی 
می کنیم؛ همیشه احوالم را می پرسید و می گفت که 
تمرین کنم؛تا اینکه امسال حدود 2 ماه به مسابقات 
کشوری مانده بود با من تماس گرفت و گفت تو نباید 
ورزش را کنار بگذاری؛ برگرد و تمرین کن من مطمئن 
هستم که مدال می گیری. من کنارت هستم! من به 
آقــای افضلی شروع  با  را  مدت حــدود 2 ماه تمریناتم 
کــردم و در مسابقات قهرمانی کشور شرکت و مقام 
اول را کسب کردم و به اردوی تیم ملی دعوت شدم. 
که خیلی منظم  اردو هـــای تیم ملی  آن هم در  از  بعد 
آقای »محسن کاوه« به عنوان  برگزار می شد زیر نظر 
آن بود  آقای افضلی هم جزو  سرمربی و کادر فنی که 

تمرین و پیشرفت کردم.
جهان  جوانان  قهرمانی  مسابقات  سراغ  برویم 
کسب مدال طای این دوره از مسابقات. سطح  و 

مسابقات را چطور بود؟
ــود. همه  ــ ــالا بـ ــ ــوب و ب ــ ســطــح مــســابــقــات خــیــلــی خ
باید  داشتند؛  حضور  مسابقات  ایــن  در  حریف هایم 
بگویم کشتی با هیچ حریفی برایم سخت نبود فقط 
کشتی ام با حریف گرجستانی حساس شد چون مچ 
پایم در کشتی دوم آسیب دیده و ورم کرده بود. حریف 
هم چندبار پای آسیب دیده ام را گرفت تا حدی اذیت 
شدم و بد کشتی گرفتم وگرنه راحت تر و با اختلاف 

امتیاز بیشتر او را شکست می دادم.
کــه مــوفــق شــدی مـــدال طــای مسابقات  لــحــظــه ای 
حسی  ــه  چ کنی  کسب  را  جــهــان  ــان  ــوان ج قهرمانی 

داشتی؟
نبودم چون  زیاد هیجان نداشتم و خیلی خوشحال 
باید به طور قطع طلا می گرفتم. امیدوارم در مسابقات 

مهمتری موفق شوم.
مسابقه بعدی که در پیش داری چه مسابقه ای 

است؟
مسابقات  دارم  پیش  در  که  مسابقه ای  مهمترین 

امیدهای جهان زیر 2۳ سال است.
سنی  رده  در  ــه  کـ بـــــودی  کـــــرده  بـــیـــان  جـــایـــی 
بزرگسالان می خواهی در وزن بالاتر کشتی بگیری؟ چرا 

در رده جوانان در این وزن کشتی نگرفتی؟
است.  پایین  خیلی  وزنــم  هستم  کیلوگرم   80 چــون  
حدودا یکی، 2 سال است که داخل وزن ۷9 کیلوگرم 
کشتی می گیرم؛ اگر فرصت پیش بیاید چند سال دیگر 

در وزن 8۶ کیلوگرم کشتی می گیرم.  
لیگ های  در  آیــا  لیگ!  مسابقات  ــراغ  س  برویم 

کشتی هم حضور داری؟ با تیم خاصی قراداد داری؟
سال قبل با تیم دانشگاه آزاد قرارداد بستم اما چون 
اولین سال حضورم بود، قــراردادم خیلی پایین بود و 
به  از مسابقات جهانی  بعد  این که چند وقت پیش 
مسابقات  در  نتوانستم  پا  مچ  دیدگی  آسیب  خاطر 
لیگ دسته یک کشتی بگیرم. لیگ برتر هم چند وقت 
دیگر برگزار می شود. از چند تیم هم پیشنهاد داشتم 
ولی هنوز با جایی قــرارداد نبسته ام و منتظر هستم 

ببینم کدام تیم قرارداد بهتری می بندد.
یک  خود  ورزشی  زندگی  طول  در  ورزشکاری  هر 

یا چند الگو دارد! الگوی تو در کشتی چه کسی است؟
بهترین الگوی من در  ایران »حسن یزدانی« است و 
در خارج از ایران هم »سیلاکوف« کشتی گیری از کشور 

روسیه است.
کشتی  از  یــک  کــدام  بــا  داری  دوســت  آیــنــده  در 

ح دنیا کشتی بگیری؟  گیران مطر
در آینده دوست    دارم با همه کشتی گیران مطرح دنیا 
کشتی بگیرم اما دوست دارم زمانی این اتفاق بیفتد 
نظرم  به  باشم.  کــرده  پیشرفت  گرفتن  کشتی  در  که 

کشتی گرفتن با کشتی گیران مطرح دنیا هیجان دارد.
دیگر  مــانــنــد  کــشــتــی  دنــیــای  در  شــک  ــدون  ــ ب
نرم  پنجه  و  ــت  دس مشکاتی  بــا   رشــتــه هــا،ورزشــکــار 

می کنند. از این لحاظ مهمترین دغدغه سبحان یاری 
چیست؟

مهمترین دغدغه همه ما ، دغدغه مالی است چون 
آمد و ادامه داد. فقط  با بقیه مشکلات می توان کنار 
این که همیشه یک سالن در اختیارم باشد تا هر وقت 

که خواستم بروم و تمرین کنم.
، در مسابقات  قبل از حضور در مسابقات اخیر
کسب  طا  ــدال  م و  درخشیدی  خــوش  هم  آسیایی 
هیچ  که  بودی  کرده  اعام  گویی  و  گفت  در  اما  کــردی! 
این  از  و  ــت  اس نــکــرده  استقبال  مـــدال  ــن  ای از  کــس 
در  اتفاق  این  آیا  بــودی!  ه  کرد  ناراحتی  ابــراز  هم  قضیه 

مسابقات جهانی دوباره تکرار شد؟
زمانی که از مسابقات آسیایی برگشتم  از هیچ ارگانی با 
من تماس نگرفتند و حتی تبریک هم به من نگفتند؛ 
اما بعد از مصاحبه ای که با من کردند و به این قضیه 
از مسابقات  و بعد  آمدند  به خودشان  کــردم   اشــاره 
بـــــرادران محبی در  آقــای هــاشــم درویــشــی و  جــهــانــی 
و  رشیدی  محمد  آقای  آمدند.  استقبالم  به  فرودگاه 
یک نفر از اعضای شورای شهر هم در منزل به دیدنم 
آمدند. هدیه ای هم که همگی باهم به من دادند اندازه 
پول خرید یک جفت کفش و یک دست لباس کشتی 
برای تمرین بود. علاوه بر آن به من قول شغل دادند 
تربیت  اداره  مسئولان  نیست.  آن  از  خبری  هنوز  که 
از  بعد  نــه  و  آسیایی  مسابقات  از  بعد  نــه  هــم  بدنی 

مسابقات جهانی هیچ سراغی از من نگرفتند.
به  شما  ــرای  بـ حقوقی  کشتی  ــون  ــی ــدراس ف آیـــا 
آیا  اســت؟  گرفته  درنظر  ملی  تیم  گیر  کشتی  عنوان 
پاداش هایی که باید پرداخت کند را به موقع پرداخت 

می کند؟
ــا درنــظــر  ــرای م ــ ــون هــیــچ حــقــوقــی ب ــی ــدراس ــرف ف از طـ
نگرفته  اند. پاداش ها هم فکر کنم بعد از 2 سال به ما 

تعلق می گیرد.
و در نهایت به عنوان یک قهرمان، فضای کشتی 

یابی می کنی؟ استان کرمانشاه را چطور ارز
استان کرمانشاه استعدادهای خوبی در کشتی دارد اما 
آقــای افضلی که تازه  چون به جز یکی 2 نفر مربی مثل 
شروع کرده است و آقای »جعفر دلیلی«، مربی سازنده 
دیگری ندارد؛ سایر مربیان نمی توانند کشتی گیر بسازند.

کرمانشاه، مربی سازنده ندارد!

 گزارشگر

مریم قوی
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استاندار کرمانشاه با اشاره به پیشرفت 1800 متری تونل قطار شهری در کرمانشاه، 
گفت: ریل گذاری عرشه منوریل کرمانشاه از هفته آینده آغاز خواهد شد.

مقدم  امــیــری  بهمن  مهندس  کرمانشاه،  شــهــرداری  رســانــی  اطــلاع  مرکز  گـــزارش  بــه 

استاندار کرمانشاه اظهار داشت: از ابتدای حضورم در استان کرمانشاه سعی کردیم 
قول هایی به مردم بدهیم که اجرایی باشد.

وی افزود: در همین راستا پروژه ها را با اولویت سال شروع، پیشرفت و در دسترس 

شهروندان بودن دسته بندی کردیم.
روز  هــر  ایــن کــه  بــه  توجه  بــا  کــه  پــروژه هــایــی  از  یکی  کــرد:  تصریح  کرمانشاه  اســتــانــدار 
شهری  قطار  پــروژه  می خورند،  حسرت  و  می شوند  رد  آن  کنار  از  ــادی  زی شهروندان 

کرمانشاه است و با اولویت بسیار در دستور کار قرار گرفت.
و  اســتــانــداری  گفت:  اســت،  پرتلاش  و  فعال  کرمانشاه  شــهــردار  این که  بیان  با  وی 
شهری  قطار  حــوزه  در  را  مستمری  پیگیری های  اول  روزهــای  از  کرمانشاه  شهرداری 
به  دولت  هیات  استانی  سفر  در  کرد:  خاطرنشان  مقدم  امیری  مهندس  اند.  داشته 
استان کرمانشاه، به همراه رئیس جمهور به صورت هوایی از پروژه بازدید کردیم و وی 

در جریان جزئیات و اهمیت  اتمام این پروژه قرار گرفت.
وی گفت: در این سفر دکتر رییسی دستور تخصیص 1200 میلیارد تومان اعتبار برای 

این پروژه را دادند.
مدیریت  مجموعه  اختیار  در  اعتبار  این  از  بخشی  این که  بیان  با  کرمانشاه  استاندار 
شهری قرار گرفته است، گفت: با اتمام عملیات زیرسازی عرشه منوریل کرمانشاه، از 

هفته آینده عملیات ریل گذاری عرشه منوریل در کرمانشاه آغاز خواهد شد.
از  کرمانشاه  شهرداری  و  استانداری  پیگیری های  با  همچنین  مقدم  امیری  مهندس 
وزارت کشور و معاونت عمرانی وزیرکشور اشاره کرد و افزود: از ۶هزار متر تونل مصوب 
قطار شهری، بیش از هزار و 800 متر آن حفر شده و قرارداد حفر 2۳00 متر باقیمانده 

هم منعقد شده است.
وی در پایان یادآور شد: با توجه به اهمیت های این پروژه بنا داریم تا بهره برداری کامل 
آماده  برای استفاده شهروندان  را  اتمام رسید  که به  از پروژه  این پروژه، هر قسمت 

کنیم.

وزنامه د  ر کرمانشــاه ضمیمــه رایگان ر

3شهری

خبر

رئیس سازمان حمل و نقل ریلی شهرداری کرمانشاه از 
آغاز عایق بندی عرشه »ایزوبام« قطار شهری کرمانشاه 

خبر داد.
به گزارش مرکز اطلاع رسانی شهرداری کرمانشاه، مهندس 
مهدی غلامرضایی نیا رئیس سازمان حمل و نقل ریلی 
شهرداری کرمانشاه اظهار داشت: عملیات عایق بندی 

ایزوبام عرشه قطار شهری کرمانشاه آغاز شد.وی با اشاره 
به این که عایق بندی عرشه قطار شهری برای هر کیلومتر 
2هفته زمان می برد، افزود: این اقدام اقدامات اولیه پیش 
از نصب ریل و عملیات ریل گذاری است . رئیس سازمان 
حمل و نقل ریلی شهرداری کرمانشاه تصریح کرد: عرض 
است.  کیلومتر  حــدود ۵.۵  در  آن  طــول  و  متر  عرشه 8 

وی خاطر نشان کرد: پس از عایق بندی عرشه عملیات 
زیرسازی ریلی بر روی عرصه اجرایی می شود.غلامرضایی نیا 
گفت: پس از اجرای کامل عملیات زیرسازی، ریل گذاری و 
برنامه  که  است  گفتنی  شد.  خواهد  انجام  آن  ملحقات 
اجرایی احــداث خط یک متروی کرمانشاه از اواخــر سال 

1۳90 و اوایل 1۳91 طی قراردادی آغاز شد.

سه شنبه        14  آذر     1401   شماره 6۳74

خبر

فضای  و  منظر  سیما،  ســازمــان  رئیس 
سبز شهرداری کرمانشاه خبرداد؛

نشا   هـــــزار   4۰۰ ــع  ــوزیـ تـ و  ــد  ــی ــول ت
ل فصلی در کرمانشاه

ُ
گ

 

شهرداری  سبز  فضای  و  منظر  سیما،  سازمان  رئیس 
ل  فصلی بین 

ُ
کرمانشاه از تولید و توزیع ۴00 هزار نشا  گ

مناطق هشت گانه شهرداری کرمانشاه خبر داد.
ــط عــمــومــی ســازمــان ســیــمــا، منظر و  ــ ــزارش رواب ــ بــه گ
فرامرز  دکتر  کرمانشاه؛  شهرداری  شهری  سبز  فضای 
رحمتی زاده اظهار داشت: برای دومین  بار در سال جاری 
با عنوان کشت دوم تولید ۴00هزار بوته نشا گل  فصلی 
توزیع  و  بهره برداری  به  سازمان  این  گلخانه  محل  در 
گل  فصلی به صورت  ادامــه داد: تولید نشاء  شــد.وی 
در  پاییزه  و  بهاره  کشت  عنوان  تحت  و  سال  در  بار   2
گلخانه ۴ هزار متری مخصوص کشت نشاء گل  فصلی 
منظر  سیما،  سازمان  می گیرد.رئیس  صورت  سازمان 
و فضای سبز شهرداری کرمانشاه تصریح کرد: کاشت 
گل های فصلی در فضای سبز شهری علاوه بر افزایش 
ارتقای سطح نشاط و  زیبایی بصری و طــراوت محیط، 

شادابی بین شهروندان را همراه دارد.  
سال های  مانند  نیز  امسال  کــرد:  عنوان  رحمتی زاده 
گذشته کاشت گل های فصلی، فرش گل در بوستان ها، 
میادین و بلوارها در دستور کار سازمان و فضای سبز 
ــت.وی  اس گرفته  ــرار  ق شــهــرداری  هشت گانه  مناطق 
خاطرنشان کرد: با تمام کمبودها و موانع تمام تلاش 
و توان خود را در راستای ایجاد و گسترش فضای سبز 
با  نیز  شهروندان  امیدواریم  و  می گیریم  بکار  شهری 
زیبا  و  سبز  محیطی  ایجاد  در  خود  همکاری  و  تعامل 

یاریگر ما باشند.

رئیس سازمان حمل و نقل ریلی 
شهرداری کرمانشاه خبر داد؛

آغاز عایق بندی »ایزوبام« 
عرشه قطار شهری 

کرمانشاه

استاندار کرمانشاه:استاندار کرمانشاه:

شهردار  شهردار  
پیگیر اجرای پروژه پیگیر اجرای پروژه 

قطارشهری استقطارشهری است

کرمانشاه  شهرداری  مسافر  نقل  و  حمل  مدیریت  سازمان  رئیس 
عضو هیأت مدیره اتحــادیه اتوبوسرانی هــای شهـــری کشـور شد.

ــرداری کـــرمـــانـــشـــاه، محمد  ــ ــه ــ ــه گـــــزارش مـــرکـــز اطـــلاع رســـانـــی ش بـ
مــهــدی احــمــدی رئــیــس ســازمــان مــدیــریــت حــمــل و نــقــل مسافر 
اتحادیه  مدیره  هیات  جدید  عضو  عنوان  به  کرمانشاه  شــهــرداری 

اتوبوسرانی های شهری کشور معرفی شد.
دراین  کرمانشاه  شهرداری  از  نماینده ای  وجــود  است  ذکر  شایان 
اتحادیه نوید خدماتی را می دهد که نشان از تاثیر در تصمیم گیری 
، بازسازی کردن اتوبوسهای  برای جذب اعتبارات در خرید اتوبوس 

فرسوده و ... از آن جمله است.

زباله  حمل  سکوی  از  پنجشنبه  شهری  خــدمــات  و  زیست  محیط  مــعــاون  نــامــداری 
شهرداری بازدید بعمل آورد .   

به گزارش روابط عمومی معاونت محیط زیست و خدمات شهری شهرداری کرمانشاه؛ 
زباله  حمل  سکوی  وضعیت  آخــریــن  بــررســی  ضمن  بــازدیــد  ایــن  در  نــامــداری  برومند 
شهرداری بر مدیریت صحیح پسماند ، جابجایی سریع زباله و جلوگیری از دپو و انباشت 
آن در این محل تاکید کرد. بنا بر این گزارش مهندس نامداری با حضور در جمع نیروهای 
نیروهای  تلاش  گفت:  عزیزان  این  وقفه  بی  تلاش  از  قدردانی  ضمن  شهری  خدمات 
پاکبان و خروج روزانه زباله از سطح شهر بر کسی پوشیده نیست و به طور یقین پاکیزه 
نگه داشتن شهر در کنار تلاش بی وقفه همکاران ما در شهرداری کرمانشاه به همراهی 

مردم عزیز و فرهنگ شهروندان نیز بستگی دارد.

»محمد مهدی احمدی« عضو هیأت مدیره
 اتحــادیه اتوبوسرانی هــای شهـــری کشـور شد

یست بازدید قائم مقام و معاون محیط ز
 از سکوی حمل زباله در شهرداری کرمانشاه
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الا یا ایها الساقی ادر کاسا و ناولها
که عشق آسان نمود اول ولی افتاد مشکل ها

به بوی نافه ای کاخر صبا زان طره بگشاید
حافظز تاب جعد مشکینش چه خون افتاد در دل ها

سه شنبه        14  آذر     1401   شماره 6374
ضمیمه رایگان روزنامه د  ر استان  کرمانشاه

بــا تــنــوع زبــانــی و لــهــجــه ای، پوشش  کــرمــانــشــاه را 
متعدد،  مــذاهــب  و  ــوام  اقــ مــتــنــوع،  لــبــاس هــای  و 
آن  موسیقی پر غنا و قدمت تاریخی هزاران ساله  
می شناسند. این غنای فرهنگی و تاریخی هیچ جا جز در کرمانشاه یافت 

نمی شود. اینجا به هندوستان ایران مشهور است.
ایالات و طوایف بزرگی ساکن این سرزمین هستند که فرهنگ کرمانشاه 

غنا بخشیده اند.
گویش های  پیدایش  موجب  آنــان  پراکندگی  و  کردها  تاریخی  سابقه 
کلهری، هورامی،  کردی  کرمانشاهی،  زبان فارسی  بیشماری شده است. 

سورانی ، لکی و...از  گویش های مردمان این دیار است.
کرمانشاهی( معتقد است:  کردی )گویش  زبان  کتاب دستور  نویسنده 
سه  به  که  هستند  ایــران  غربی  زبــان هــای  از  کــردی،  زبــان هــای  مجموعه 

شاخه شمالی، مرکزی و جنوبی تقسیم می شوند.
و  شمالی  شاخه  گویش  مهم ترین  کرمانجی  می افزاید:   » رنجبر »وحید 
خود  کــردی  زبــان  جنوبی  شاخه  اســت.  زبــان  این  مرکزی  شاخه  سورانی 
کوه  لری پشت  کلهری، لکی،  کرمانشاهی، سنجابی،  گویش های  شامل 

می شود. 
وی ادامه می دهد: کردی کرمانشاهی بیشترین سخن گو را در بین شاخه 
آن  اطــراف  و  کرمانشاه  شهر  مردمان  بین  در  گویش  این  دارد.  جنوبی 

بیشتر تکلم می شود.
این نویسنده کرمانشاهی می گوید: مشابهت فروان بین کردی کلهری و 
کردی کرمانشاهی باعث شده برخی این دو را به اشتباه یکی تلقی کنند.

با  کرمانشاه  کردهای  تعامل  به  گویش  دو  این  جدایی  دلایــل  از  رنجبر 
غرب  مرکزیت  کرمانشاه  شهر  می گوید:    و  می کند  اشــاره  زبانان  فارسی 

اصلی  شــاه راه  عنوان  به  شهر  این  بــودن  منزلگاه  سو  دیگر  از  و   کشور 
عتبات عالیات است که باعث  تعامل کردهای کرمانشاه با فارسی زبانان 
گویش  تمایز  بر  دلیل  یک  موضوع  این  شده است.   کشور  نقاط  سایر 

کردی کرمانشاهی با گویش کلهری است.
کرمانشاهی  فارسی  با  کرمانشاهی  کــردی  مجاورت  می دهد:  ادامــه  وی 

باعث تغییر و تحولاتی در گویش کردی کرمانشاهی شده است.
گویشوران کرمانشاهی مدتی پیش تر از گویشوران کلهری شهرنشینی را 
تجربه کرده اند و به همین واسطه بسیاری از واژگان کشاورزی و شبانی از 
این زبان رخت بر بسته است و بسیاری واژگان را از فارسی وام گرفته اند.
است،  کرمانشاه  شهر   ، کرمانشاهی  کــردی  زادگـــاه  این که  بیان  با  وی 
می افزاید:   با این وجود این گویش مختص به سخنگویان این منطقه 
گویش  و   از ســاخــتــار  یــا جــاف هــا  زبـــان  لــک  از  بــســیــاری  نیست چــراکــه 
کرمانشاهی استفاده می کنند، هر چند لهجه منطقه خود را دارند و این 

موضوع بسیار مشهود است.
کرمانشاهی  کــردی  گویش  کرمانشاهی،  نویسنده  این  گفته  براساس 
تنها متعلق به ساکنان نخستین آن نیست و نقش گویش میانجی در 
مناطق جنوبی کردنشین بازی می کند و این موضوع باعث شده برخی 
واژگان گویش های دیگری چون لکی، سورانی، جافی، فارسی و  وارد این 

گویش شده است.
یک استاد دانشگاه نیز با بیان این که گویش ها در نوع خود زبان هستند، 
تکلم  زبــان   8 به  کرمانشاه  استان  در  مــردم    حاضر  حال  در  می افزاید:  
گوراجوبی،گورانی  لکی،  لری،   ، جنوبی  کردی  سورانی،  هورامی،  می کنند. 
آن  با  کرمانشاه  استان  ساکنان  که  اســت  زبان هایی  جمله  از  ترکی  و 
صحبت می کنند.دکتر »فرامرز شهسواری« می گوید:  حتی یک روستا در 
نقاط مرزی استان نیز به عربی صحبت می کنند که البته در این باره باید 

تحقیق درستی انجام شود.
وی معتقد است که زبان از وقتی زندگی شهرنشینی شروع شده ، وجود 
داشته است.  زبان های ایرانی نیز  از زمانی که اقوام  شروع به مهاجرت 
زبــان جــدا شدند،  از هسته اولــیــه  ایــرانــی  اقـــوام  کــه  کــردنــد یعنی زمــانــی 
زبان های جدید شکل گرفتند و نمی شود که زمان دقیقی را برای شکل 

گیری اولیه زبان تعیین کرد.
این استاد ادبیات و زبان شناسی اضافه می کند: همه زبان ها و گویش ها 

زبان های  صــورت  به  بعدها  و  بودند  خــود  اصلی  زبــان  از  لهجه ای  ابتدا 
ادامه  باشد،  زنــده  بشر  نسل  که  زمانی  تا  رونــد  این  درآمــدنــد.  مستقل 

خواهد داشت.
زبان در استان  کدام  گفت  که نمی توان  به خاطر همین موضوع است 

قدیمی تر است.
زبان   ، کنیم  بررسی  ادبــی  ثــار  آ نظر  از  اگر  اما  می دهد:  ادامــه  شهسواری 
هورامی  از غنای فرهنگی و پتانسیل بالایی برخوردار است. این غنای از 

نظر تعداد خلق آثار است.
به گفته این استاد دانشگاه ، تمام آثار ادبی منطقه غرب) زاگرس غربی(  
تحت شعاع زبان هورامی است. بنابراین به درستی نمی توان گفت کدام 
لهجه و زبان قدیمی تر است. هورامی، لری، لکی یا کردی جنوبی و... ؟اما 
یعنی  آنهاست.  همه  بودن   ایرانی  زبان ها،  این  همه  بین  مشترک  وجه 
همه این زبان ها از یک نیا و ریشه اصلی منشعب شده اند و اشتراکات 

زیادی از نظر ساختارهای صرفی و نحوی بین آنها وجود دارد.
این نویسنده کرمانشاهی بیان می کند:  امروز همه ما درباره زبان دچار 
غیر  و  زبانشناس  بین  زبــان  دربـــاره  قضاوت   . شــده ایــم  عــوام زدگــی  یک 

زبان شناس  بسیار متفاوت است.
وی تصریح می کند: هم اکنون کردی جنوبی و لهجه کرمانشاهی فراگیری 

ترین پایگاه زبانی در کرمانشاه است.
را بر دیگر زبان ها و لهجه ها  یعنی پایگاه زبانی که سنت های زبانی خود 
تحمیل می کند. در حال حاضر کردی جنوبی و لهجه کرمانشاهی چنین 

نقشی را ایفا می کند.
به عنوان مثال یک هورامی زبان یا لک زبان در کرمانشاه با لهجه معیار 

کرمانشاهی یا کردی جنوبی صحبت می کند. 
جنوبی  کــردی  و  دارد  را  ایــلام  و  کرمانشاه  پایگاه   دو  جنوبی  کــردی  زبــان 
معیار  لهجه  دارد.  مختلف  لهجه   1۵ تا   12 حــدود   کرمانشاه  پایگاه  در 
کرمانشاهی ، کلیایی، کلهری، گروسی ) بیجار کردستان( ، قصرشیرین و 

اطراف آن، صحنه و مناطق آن و....از جمله آنهاست.
این متخصص گویش شناسی در خاتمه در تفاوت لهجه و گویش نیز 
می گوید: لهجه به نحوه تلفظ  یک زبان مربوط می شود اما  گویش شکلی 
از زبان که دارای ساختار نحوی و واژگانی مستقل است. گویش ها خود 

یک زبان هستند وقتی در چارچوب جغرافیا، منطقه و...قرار می گیرد.

کردی جنوبی و لهجه کرمانشاهی فراگیر ترین 
پایگاه زبانی در استان 

گزارشگر

آرین آزادی

استاندار کرمانشاه خبر داد:

تشکیل ۲ کمیته بافت های فرسوده و  تامین زمین 
ح نهضت ملی مسکن برای تسریع در اجرای طر

مسکن  این که  بیان  با  کرمانشاه  استاندار 
یکی از ضرورت های زندگی مردم است، گفت: 
باید همه دستگاه های اجرایی ذیربط تلاش 
ح  کنند که بحث تامین زمین برای اجرای طر
نتیجه مشخصی  به  را  نهضت ملی مسکن 
امیری  بهمن  جام جم،  گــزارش  به  برسانند. 
بر  استان،  مسکن  شــورای  جلسه  در  مقدم 
راستای  در  زمین  تامین  بــرای  ویــژه  پیگیری 
کرد  تاکید  ح نهضت ملی مسکن  اجــرای طر
زمینه  ایــن  در  خواست  ذیربط  مدیران  از  و 

جدیت و تلاش مضاعف داشته باشند.
زمین  که  دستگاه هایی  ــت:  داش اظهار  وی 
را  آن  از  بخشی  باید  دارنـــد  اختیار  در  مـــازاد 
نــهــضــت ملی  ح  ــر ــرای طـ ــ اجـ مــشــخــص و در 
خود  مسکن  فــاقــد  کــارکــنــان  بـــرای  مسکن 
قرار دهند. استاندار کرمانشاه با بیان این که 
مــردم  زنــدگــی  ضــرورت هــای  از  یکی  مسکن 
دستگاه های  همه  باید  داد:  ادامـــه  اســت، 
زمین  تامین  بحث  که  کنند  تــلاش  اجــرایــی 
را به  ح نهضت ملی مسکن  بــرای اجــرای طر
زمین های  از  و  برسانند  مشخصی  نتیجه 

ح استفاده شود. موجود برای این طر
اجرای  که  خواست  ذیربط  مسئولین  از  وی 
سرمایه  بــا  را  مسکن  بــه  مــربــوط  ح هــای  طــر
گذاران و بخش خصوصی به صورت توافقی و 

مشارکتی در دستور کار قرار دهند.
به  ــژه  ــ وی تــوجــه  ــر  ب تــاکــیــد  ــا  ب همچنین  وی 

کرد:  تاکید  فرسوده  بافت های  ساماندهی 
داشته  جامعی  ح  طر باید  موضوع  این  بــرای 
فرسوده  بافت های  ساماندهی  زیرا  باشیم، 
عـــلاوه بــر ایــن کــه بــه زیــبــاســازی شهر کمک 
رویــه  بــی  گسترش  از  جلوگیری  در  می کند، 

شهر هم موثر است.
مــقــام عــالــی اســتــان خــواســتــار تشکیل دو 
کمیته مختص بافت های فرسوده و تامین 
ح نهضت ملی مسکن  زمین برای اجرای طر
باید  کمیته  دو  ایــن  گفت:  و  شد  استان  در 
هر چه سریعتر تشکیل و در جلسات بعدی 
ارائــه  عملکرد  گـــزارش  باید  مسکن  شـــورای 
ساماندهی  اجــرای  در  پیشرفت ها  میزان  و 
بافت های فرسوده و همچنین تامین زمین 

را اعلام کنند.
امـــیـــری مــقــدم اظـــهـــار داشـــــت: شـــهـــرداری 
باید  شهرسازی  و  راه  همکاری  با  کرمانشاه 
برای  گـــذاران  سرمایه  شناسایی  به  نسبت 
فرسوده  بافت های  ساماندهی  ح  طر اجــرای 

در شهرها اقدام کنند.
به  کرد:  تاکید  همچنین  کرمانشاه  استاندار 
مسکن  ملی  نهضت  ح  طــر اجـــرای  ــوازات  ــ م
زیرساختی  پروژه های  اجــرای  باید  استان  در 
کــاری  اولــویــت  در  نیز  گــاز  و  بــرق  آب،  مانند 
در  شهرداری ها  و  فرمانداری ها  و  گیرد  قــرار 
این زمینه مسئولیت مهمی دارند که باید با 

نظارت کامل، آن را پیگیری کنند.


